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21. september 2018 

 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1. Kan Naalakkersuisut forsikre borgerne omkring Kvanefjeldet at udvinding af 

uranholdige mineraler i Kvanefjeldet ikke vil gå ud over borgernes sundhed og 

miljøet?  

2. Vil Naalakkersuisut gøres ansvarlige og erstatningsansvarlige i tilfælde af, at 

borgere i området ved Kvanefjeldet og omegn bliver syge på grund af 

udvinding af uranholdige mineraler i Kvanefjeldet?  

3. Kan de indbyggere i byen Narsaq, der frem til i dag har investeret i fast 

ejendom og virksomheder, forvente at få kompensation i tilfælde af udvinding 

af uran-holdige mineraler i Kvanefjeldet?   

4. Kan de indbyggere, der bor uden for byen Narsaq, og som driver landbrug, 

forvente at få kompensation  i tilfælde af udvinding af uranholdige mineraler i 

Kvanefjeldet? 

5. Hvis ja til spm. 4: Hvorlangt udenfor byen Narsaq, og hvis man driver 

landbrug, skal man bo for at kunne forvente at få kompensation i tilfælde af 

udvinding af uranholdige mineraler i Kvanefjeldet?  

6. Er det sådan, at det kun er bestemte virksomheder / enkelte personer, der kan 

forvente at få kompensation i tilfælde af udvinding af uranholdige mineraler i 

Kvanefjeldet?  

7. Hvis ja til spm. 6: Hvem kan forvente af få kompensation i tilfælde af 

udvinding af uranholdige mineraler i Kvanefjeldet?  

 

 (Medlem af Inatsisartut Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit)  

 

 

Begrundelse: 

 

Vi kan læse i dagspressen, at Greenland Minerals, forventer at åbne mineprojektet i 

Kvanefjeldet om blot tre år. Det fremgår også, at det især er udnyttelsen af 

mineralerne Praseodymium, Neodymium, Terbium og Dysprosium, der anvendes i off-shore og 

vindmølleindustrien, der udgør den største værdi i hele Kvanefjeld-projektet. Deruover 

oplyses, at disse i volumen udgør fire råstoffer 27 procent af projektet, men værdien af dem 

udgør 73 procent efterfulgt af fosfor-udvindingen, som udgør en værdi på 16 procent. 

 

Der er en række borgere i Narsaq og omegnen i landbrugserhvervet, der stadig ikke har fået 

det fulde svar på, hvilke konsekvenser en eventuel udvikling af uranholdige mineraler kan og 
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vil få for deres helbred generelt, men også for de investeringer, de har foretaget i løbet af 

årene. 

 

Det er baggrunden for de spørgsmål jeg stiller til Naalakkersuisut.  

Jeg ønsker at mine spørgsmål bliver besvaret inden for 10 arbejdsdage  

 

 


